



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ 139 للاتحاد البرلماني الدولي

والاجتماعات ذات الصلة

جنيف، سويسرا

18-14 تشرين الأول/أكتوبر 2018

حلقة نقاش

ماذا يمكن للبرلمانيين فعله لفصل الحقيقة عن الخيال

في عصر الأخبار المزيفة؟

الثلاثاء 16 تشرين الأول/أكتوبر (4:30 – 6:30 بعد الظهر)

قاعة جنيف، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات

على الرغم من تسميتها كلمة العام في عام 2017¹، فإن "الأخبار المزيفة" قديمة قدم الأخبار نفسها. يستخدم السياسيون المعلومات منذ قرون كوسيلة لتعزيز أهدافهم، حيث تعمل وسائل الإعلام التقليدية كمراقب بين الحملة الدعائية والحقيقة.

ومع ذلك، في عصر وسائل التواصل الاجتماعي وحرية الوصول غير المحدود إلى المعلومات، هل حدث تغيير ما؟ هل السرعة التي تنتشر بها الأخبار المزيفة، وإمكانية الوصول إليها، وتزايد تعقيدها، وانتفاء الشفافية، والسهولة التي يمكن لأي شخص أن ينشرها من دون الكشف عن هويته، تصبح خطراً على الديمقراطيات ومؤسساتها؟ فمع تزايد التحديات المعقدة في العالم، وأمل العديد من المواطنين بأوقات أكثر بساطة، ما هي مسؤولية البرلمانيين في الاعتماد على الحقائق بدلاً من العواطف لإثبات قضيتهم؟ كيف نضمن أن يكون لدى البرلمانيين خطاب سياسي أخلاقي وأن يستخدموا البيانات بطريقة مسؤولة لتوجيه السياسة والقرارات التي يتخذونها؟ ما هي مسؤوليتهم في ما يتعلق بإعلام الناس الذين يمثلونهم؟ مع زيادة التقارير الإخبارية المتحيزة وكذلك صعود وسائل الإعلام التي تضخم المعلومات الخاطئة، ما الذي يمكن للبرلمانات القيام به لتشجيع الصحافة الاستقصائية غير

¹ قاموس كولينز Collins



المتحيزة؟ ما دور مسؤولي النظام لمنابر وسائل التواصل الاجتماعي؟ يجب عليهم تنقية الأخبار الوهمية؟ ما هو الدور الذي تلعبه الأخبار المزيفة الآن في الانتخابات وكيف يمكن للناخبين فصل الحقائق عن الخيال؟ وما الذي تستطيع البرلمانات فعله لمساعدتهم؟

في حلقة النقاش هذه، سيقوم الاتحاد البرلماني الدولي بتيسير نقاش بين السياسيين والصحفيين وممثلي التواصل الاجتماعي لمحاولة إلقاء بعض الضوء على واقع عالم ما بعد الحقيقة.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

139th IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Geneva, 14-18.10.2018

Panel discussion *What can MPs do to sort fact from fiction in the age of fake news?*

*Tuesday, 16 October 2018, 4.30 – 6.30 p.m.
Salle Genève, CCV Annexe building, CICG*

Despite being named word of the year in 2017,¹ "fake news" is as old as news itself. Politicians have been using information for centuries as a means to further their objectives, with traditional media acting as a gatekeeper between propaganda and truth.

However, in the age of social media and unlimited free access to information, has something changed? Has the speed at which fake news spreads, its accessibility and increasing sophistication, the lack of transparency, the ease with which anyone can post anything anonymously, become a danger to democracies and its institutions? As the world's challenges grow increasingly complex and many citizens wish for simpler times, what is the responsibility of MPs to rely on facts rather than emotions to make their case? How to ensure that MPs have an ethical political discourse and use data responsibly to inform policy and their decisions? What is their responsibility with regard to informing the people they represent? With the increase of partisan news reporting as well as the rise of media which amplify misinformation, what can parliaments do to promote unbiased investigative journalism? What is the role of social media platform administrators? Should they filter fake news? What part does fake news now play in elections and how can the electorate sort fact from fiction? And what can parliaments do to help them?

In this panel discussion, the IPU will facilitate a debate between politicians, journalists and social media representatives to try and shed some light on the reality of a post-truth world.

E

¹ Collins Dictionary